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Redactioneel

Waarde lezer,

Het is weer zover! Het eerste exemplaar van de Bestuurskundige Berich-
ten van 2016 ligt weer op de mat. Dit jaar wordt dit semi-wetenschap-
pelijke tijdschrift u aangeboden door de pas opgerichte alumnicommis-
sie.  Deze nieuwe commissie is opgericht om meer focus op de alumni te 
leggen en eventueel nieuwe activiteiten voor de alumni te organiseren. 
Samen met  Kirsten, Lieuwe, Sylvia en Wessel zijn we hard aan de slag 
gegaan om  een zo veelzijdig mogelijk blad voor u te mogen presenteren. 

Na een half jaar vol met  activteiten, borrels en uitjes is er ook veel 
initiatief genomen om het gat tussen de studenten en het werkveld te 
verkleinen. Via de CV-databank kunnen studenten hun CV’s inleveren 
en worden ze door de B.I.L. gekoppeld aan organisaties. Op deze manier 
probeert de B.I.L. een schakel tussen studenten en het werkveld te zijn.  
Hiernaast is er ook een initiatief genomen om ‘Vrienden van de B.I.L.’ 
(VvB) op te richten. Het doel van de VvB is om personen of organisaties 
die nog actief betrokken willen worden bij de B.I.L. een kans te bieden.

In het blad worden de hoogtepunten van het jaar benoemd, 
enkele nieuwe samenwerkingen uitgelicht en de weten-
schappelijke voortgang bij het instituut beschreven. We ho-
pen dat het jullie zal bevallen en wensen jullie veel leesplezier! 

Met vriendelijke groet,

Suzanne Edelkamp
Commissaris Extern 
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Redactioneel

De alumnicommissie

Sylvia van Oevelen
Ik ben Sylvia van Oevelen en heb afge-
lopen jaar mijn master Bestuurskunde 
afgerond. Op dit moment volg ik een 
pre-master gericht op duurzaamheid 

en ontwikkelingsstudies. Dit zijn beide 
zaken waar ik me later mee bezig zou 

willen houden, bijvoorbeeld bij een NGO 
of een ministerie.

 Wessel van Beelen
Mijn naam is Wessel van Beelen en volg 

op dit moment de masteropleiding Crisis 
& Security Management in Den Haag. 

Mijn doel is om na dit jaar de Masterop-
leiding Military Strategic Studies te gaan 

volgen in Breda en vervolgens te gaan 
werken in de veiligheidssector.

Lieuwe van Slooten
Ik ben Lieuwe van Slooten, 20 jaar oud 
en woonachtend in Den Haag. In mijn 
derde jaar van Bestuurskunde ben ik 

nu bezig met de minor Journalistiek en 
Nieuwe media. Ik zie mezelf hier later 

ook mee verder gaan als freelancejourna-
list of, aan de andere kant van de streep, 
als medewerker van een media en com-

municatie bureau. 

Kirsten Park 
Hallo lezer, mijn naam is Kirsten Park en 

ik ben momenteel mijn tweede master 
(Management van de Publieke Sector) 
aan het afronden. Daarnaast ben ik al 
enige tijd aan het werk bij G4S. Als ik 

over 10 jaar alumnus van de B.I.L. ben, 
dan hoop ik met name veel plezier te 
hebben in mijn (toekomstige) werk.
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Toezichthoudend dierenarts: ‘not an ordinary job’

Daphne van Kleef is promovenda bij het 
instituut bestuurskunde. Haar proefschrift 
maakt deel uit van het NWO Vidi-project 
‘Double Bind. Public service professionals 
coping with contrasting demands’ onder 
leiding van Dr. Trui Steen  en Prof. 
Dr. Frits van der Meer. Samen met Dr. 
Carina Schott,  heeft zij onderzoek 
gedaan naar besluitvormingsprocessen bij 
toezichthoudend dierenartsen.  

Wetenschappelijk

Door: Daphne van Kleef

Een broodje kebab of wat shoarma na een avondje 
stappen of een mals biefstukje als avondeten? In Ne-
derland consumeren we jaarlijks gemiddeld zo’n 76 
kilo vlees per persoon (Verhoog, Wijsman & Terluin, 
2015). Maar hoe vaak sta jij erbij stil wat er allemaal 
moet gebeuren voordat het vlees op ons bord beland? 
Een belangrijk facet hiervan is het inspectieproces. Om 
de voedselveiligheid te garanderen wordt elk stuk vlees 
minimaal twee keer geinspecteerd: ante-mortem en 
post-mortem. Deze inspecties worden uitgevoerd door 
toezichthoudend dierenartsen in dienst van de Neder-
landse Voedsel- en Warenautoriteit (NVWA).

Dagelijks staan deze dierenartsen in slachthuizen en 
op boerderijen om het slachtproces en het transport 
van de dieren te controleren. “Inspecties” is in dit 
geval een wat klinisch begrip. Deze toezichthouders 
staan soms om 03.00 op, snijden in longen, contro-
leren maag-darmpakketten, controleren of runderen 
op de juiste wijze worden getest op BSE, nemen zelf 
biopties of moeten proberen stieren te inspecteren 
die helemaal achter in de stal staan. ‘Not an ordinary 
job’ zullen we maar zeggen.

Hoe om te gaan met discretonaire ruimte?
Maar wanneer is een dier te slecht om geconsumeerd 
te worden en wanneer is er sprake van een dieren-
welzijnsprobleem? Sommige situaties zijn zo uniek of 
complex dat toepassing van de regels niet altijd een-
duidig is. De toezichthoudend dierenarts heeft daarin 
een prominente rol. Hij of zij moet zowel de regels in-
terpreteren als de situatie beoordelen, voordat regels 
kunnen worden toegepast. Bijvoorbeeld: Een koe komt 
met een gebroken poot aan bij een slachthuis. Met der-
gelijk letsel had dit dier niet vervoerd mogen worden. 
De chaffeur claimt echter dat de koe zijn poot tijdens 
het transport heeft gebroken en dat hij niet moedwillig 
een ziek dier heeft vervoerd. Is er dan sprake van een 
overtreding van de (transport)regels?
De vraag is of alle toezichthoudend dierenartsen het-
zelfde besluit nemen in een dergelijke situatie. 

Deze vraag brengt ons tot de kern van een probleem 
binnen de Bestuurskunde als het gaat om discretie 
die street-level bureaucrats hebben. Namelijk; Hoe 
kan de NVWA ervoor zorgen dat hun medewerkers 
eenduidige besluiten nemen? Onderzoek binnen 
andere inspectiediensten wijst uit dat instrumenten 
zoals checklists, waarin wet- en regelgeving is vast-
gelegd, geen garantie zijn voor uniform handhaven 
door inspecteurs (Tuijn, Robben, Janssens & Van den 
Bergh). 
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Wetenschappelijk

Interpretatie speelt in de besluitvorming van inspec-
teurs, en street-level bureaucrats in het algemeen, 
dan ook een belangrijke rol. Hierbij gaat het niet 
alleen om de interpretatie van de situatie waarmee 
ze geconfronteerd worden of de regels die ze moe-
ten toepassen. Het gaat ook om hoe de individuele 
inspecteurs de verwachtingen die bij hun rol als 
inspecteur horen, interpreteren. Deze interpretatie, 
ook wel role identity genoemd, is volgens de identity 
theory uiteindelijk bepalend voor het gedrag van 
mensen.

‘‘Interpretatie speelt in besluitvorming van 
inspecteurs, en street-leven bureaucrats in het 
algemeen, een belangrijke rol’.’

Terug naar de basis
In het onderzoek Changing the nature of the beast ligt 
de focus op hoe het proces  van organisatiesociali-
satie van invloed is op de role identity van toezicht-
houdend dierenartsen. Organisatiesocialisatie is het 
proces waarlangs mensen onderdeel worden van de 
organisatie en leren wat er van hen verwacht wordt. 
De aanname is dat de onzekerheid waarmee mensen 
worden geconfronteerd in een nieuwe baan, ertoe 
leidt dat mensen ook daadwerkelijk leren. Een effec-
tief leerproces vermindert deze onzekerheid en helpt 
mensen om zich aan hun nieuwe werkomgeving aan 
te passen. Een organisatie kan dit leerproces bewust 
faciliteren door bijvoorbeeld trainingsprogramma’s. 
Maar het kan ook het resultaat zijn van meer infor-
mele contacten met bijvoorbeeld collega’s tijdens de 
uitvoering van het werk.

In dit onderzoek gaan we terug naar de basis van het 
socialisatie proces, namelijk: leermomenten. Deze 
kunnen bewust of onbewust geïmplementeerd zijn. 
Tegelijkertijd kunnen deze leermomenten ook een 
interactie zijn met één specifieke informatiebron (bij-
voorbeeld collega’s, leidinggevende of een specifiek 
document) of het gevolg zijn van een informatieset-
ting (bijvoorbeeld Learning on the job of een trai-
ningsprogramma). Het theoretisch startpunt binnen 
dit onderzoek is dat deze leermomenten informatie 
opleveren. Deze informatie - ook wel socialisatiecon-
tent genoemd - wordt vervolgens door het individu 
geinterpreteerd, wat leidt tot een (organisatie)roliden-
titeit.

Wat zeggen de resultaten van dit onderzoek? 
Dit onderzoek laat zien dat de toezichthoudend die-
renartsen veel verschillende manieren hebben waar-
op ze hun rol interpreteren. Bovendien zijn deze in-
terpretaties niet altijd in lijn met de verwachtingen 
vanuit de organisatie. Als we het hebben over hand-
having, dan zien we dat het socialisatieproces een 
positieve invloed heeft. De mate van kennis vergroot 
namelijk de kans dat de dierenartsen meer handha-
vingsbereid zijn. 

Ook interessant: maken de dierenartsen tijdens hun 
opleiding al kennis met de waarden en normen van 
de NVWA, dan neemt de kans toe dat hun rolidenti-
teit in lijn is met de verwachtingen vanuit de organi-
satie.

Kijken we naar de interacties binnen de organisatie, 
dan laten de resultaten zien dat het socialisatieproces 
toch een minder rationeel leerproces is dan we van 
te voren dachten. Een belangrijke rol is weggelegd 
voor de mate waarin medewerkers steun (perceived 
organizational support) vanuit de organisatie erva-
ren. Het leren om onzekerheid te verminderen is dan 
ondergeschikt aan het willen leren om wat terug te 
doen voor de organisatie die de medewerkers steunt. 
Het gevoel van steun wordt met name gebaseerd op 
hoe de organisatie de toezichthoudend dierenartsen 
faciliteert in hun werk en back-up geeft in lastige si-
tuaties. Deze uitkomsten hangen sterk samen met 
een andere bevinding in dit onderzoek, namelijk: 
de mate waarin wat de organisatie zegt in lijn is met 
hoe de organisatie handelt. Dit is belangrijk voor het 
ontwikkelen van een rolidentiteit die voldoet aan de 
verwachtingen van de organisatie.

Tuijn, S., Robben, P., Janssens, F. J., & Van Den Bergh, 
H. (2011). Evaluating instruments for regulation of 
health care in the Netherlands. Journal of evaluation 
in clinical practice, 17(3), pp. 411-419. 

Verhoog, D., Wijsman, H. & Terluin, I., (2015). Vlees-
consumptie per hoofd van de bevolking in Nederland,
2005-2014. Wageningen; LEI Wageningen UR (Univer-
sity & Research centre).
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G4S Netwerkborrel
Op 24 september vond de netwerkborrel met G4S 
plaats. Deze borrel had als doel de masters van 
de B.I.L. kennis te laten maken met de nummer 
één beveiligingsfirma van de wereld. Tijdens deze 
borrel werden er mooie contacten gelegd tussen 
masterstudenten en verschillende werknemers van 
G4S en de Director Government René Hiemstra.  

Aftertentamenborrels 
Op 23 oktober vond de eerste Aftertentamenborrel 
plaats. De voor sommige zware tentamenweek was 
achter de rug en dit moest zoals gebruikelijk gevierd 
worden. In Café Voorhout werd naast het nuttigen 
van een welverdiend drankje, ook het nieuwe 
verenigingsblad ``’t Haagsch Kwartiertje`` uitgereikt 
door voorzitster Lejla Selimovic. 

Op 18 december was het tijd voor de tweede 
Aftertentamenborrel. Op de vrijdag na de laatste 
tentamens van het jaar werd er in  de Rootz 
nageborreld. 

Sollicitatietraining van Anton 
Gathier  
Op 3 november had de B.I.L. twee uur lang het 
genoegen om een sollicitatietraining te krijgen van 
Anton Gathier. Anton wist met bakken ervaring en 
momenteel werkzaam zijnde bij de Rijksoverheid een 
interessante en uitdagende training neer te zetten. 
De B.I.L. leden kregen alle do’s en dont’s van het 
solliciteren mee en ook werden de leden getraind op 
het geven van een ‘elevator pitch’. Al met al was dit een 
interessante training die menig B.I.L.-er verder heeft 
geholpen met de voorbereiding op het solliciteren. 

B.I.L. ‘I love the hague’ feest
Op 5 november was het zover: Oh, oh, Den Haag, 
mooie stad achter de duinen, wat zijn we gek op je 
geworden de afgelopen jaren. Het was de een van de 
eerste activiteiten van de exploitatiecommissie, en het 
werd een groot succes. De voetjes gingen van de vloer 
op de soms iets te foute muziek. 

Master pubquiz
Op 5 november werd de pubquiz ``Battle of the 
Tracks`` voor masterstudenten georganiseerd. Na een 
hevige strijd met vragen over de B.I.L., actualiteiten, 
sport en muziek  was er toch één duidelijke groep   

winnaars. 

Café de campus
Op 12 november vond het eerste Café de Campus van 
het nieuwe studiejaar plaats. Hierin vertelde professor 
Sandra Groeneveld eerst over haar onderzoek. Ook 
was student Robbert Nachbar aan het woord over zijn 
stage bij adviesbureau BridgeHead.  Daarnaast werd 
de B.E.L.-gids uitgereikt door oud-voorzitter Lieuwe 
van Slooten.

Bekendmakingsborrel korte en 
lange reis
Op 18  november vond de    bekendmakingsborrel 
van de korte reis plaats. De stad die dit jaar bezocht 
zou worden staat ook wel bekend als `Koningin van 
de Donau`, namelijk Boedapest.
Op 1 december volgde de  bekendmaking van de lange 
reis. De Haagse studenten zullen namelijk afreizen 
naar `The City That Never Sleeps` ofwel New York. 
Naast de bekendmaking was het ook tijd voor het 
vieren van Sinterklaas en alle zoete studenten kregen 
dan ook `lekkers` en cadeautjes.

Activiteiten
Het afgelopen half jaar heeft de B.I.L. interessante en gezellige activiteiten 
georganiseerd. De hoogtepunten hebben we verwerkt in dit overzicht.  
                             Door: Lieuwe van Slooten

Activiteiten
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‘Een week uit het leven van Jeroen Broekema’

                    Interview

Jeroen is directeur van Funding Cir-
cle Nederland. Funding Circle is een 
online kredietmarktplaats die actief 
is in de UK, USA, Spanje, Duitsland 
en Nederland. Via onze marktplaats 
brengen wij MKB’ers (Midden- en 
kleinbedrijf) die financiering nodig 
hebben samen met investeerders die 
willen investeren in deze MKB’ers in 
ruil voor rente.

Een jaar geleden is Jeroen begonnen om toentertijd
Zencap op te zetten in Nederland. Zencap was op dat 
moment actief in Duitsland en Spanje. In oktober 
2015 zijn Zencap en Funding Circle samen verder ge-
gaan onder de vlag van Funding Circle. Funding Cir-
cle is van origine een Brits bedrijf. Op dit moment is 
Funding Circle de op drie na grootste netto financier 
voor het MKB in Engeland. Alleen de banken RBS en 
Lloyds zijn op dit moment groter. De rest van de ban-
ken in de UK zijn dus kleiner. In Nederland is Fun-
ding Circle nog niet zover, maar de groei is ontstui-
mig.

Jeroen is voor zijn werk veel onderweg naar relaties 
(klanten en partners zoals accountancy kantoren, 
belangenverenigingen en business clubs), instanties 
(overheid, semi-overheid en de toezichthouder) en 
naar de andere locaties van ons bedrijf (m.n. Londen 
en Berlijn). Aangezien Funding Circle nog geen jaar 
op de Nederlandse markt actief is, is het van groot 
belang dat het netwerk groter wordt. De sector waar 
Funding Circle actief in is, Financiële Technologie 
(“Fintech”), is een nieuwe en  snel groeiende branche. 

Daarom is Jeroen ook veel in contact met de AFM 
en recent ook met de Tweede Kamer. Bij deze par-
tijen komt de Bestuurskundige achtergrond specifiek 
van pas, met name bij het inschatten van de politiek-
ambtelijke verhoudingen. 

Funding Circle heeft een platte bedrijfsstructuur. Dit 
betekent dat naast collega’s, stagiaires ook gewoon 
meegaan naar afspraken en meedenken over keuzes 
die we maken als snelgroeiend bedrijf. Jeroen is er 
van overtuigd dat het beste idee telt, niet wie met het 
idee komt.

De start van afgelopen week was een één uur du-
rende call met de CEO van het bedrijf, bijpraten over 
de laatste ontwikkelingen. Er werden drie contracten 
gecontroleerd en klaargemaakt voor nieuwe mede-
werkers. Jeroen deed een presentatie voor ambtena-
ren van Economische Zaken die meer wilden horen 
over de laatste ontwikkelingen in Fintech. Hij nam 
deel aan een overleg tussen de Sales en Risk colle-
ga’s – het ging over hoe het aanvraagproces voor de 
MKB-er nog soepeler kan worden gemaakt. Elders in 
de week deed hij een presentatie voor 100 bankiers 
van verschillende banken waarbij het met name ging 
over het businessmodel van Funding Circle en hoe 
wordt omgegaaan met risico’s. Verder had Jeroen een 
meeting met een van de grotere Accountantskanto-
ren van Nederland om te bezien waar er mogelijkhe-
den tot samenwerking liggen. Verder had Jeroen een 
lunch met de huisadvocaat om de nieuwe regelgeving 
door te nemen en had hij een etentje met het team en 
een van de oprichters van Funding Circle. En gedu-
rende de hele week zette hij veel handtekeningen op 
facturen, had hij allerlei korte calls en meetings met 
collega’s en beantwoordde hij heel veel emails!

Daarnaast speelt Jeroen tusssen alle drukte door ge-
regeld een potje tafeltennis – die is opgesteld in de 
vergaderzaal – of gooit hij een pijltje op het aanwezi-
ge dartboard. Op vrijdagavond stopt het werk en heel 
soms wordt er stiekem nog een mailtje beantwoord, 
maar in principe zijn de weekends voor privé.

Bestuurskunde student van 2001 tot 2005 en voorzitter van de B.I.L. in 2003/2004.
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Alumni 

Het alumni lidmaatschap
           Door Suzanne Edelkamp

Bij de B.I.L. wordt er veel waarde gehecht aan het contact met onze alumni. Daarom worden 
alumnileden van de B.I.L op de hoogte gehouden van de actualiteiten binnen de vereniging door 
middel van een eigen Extern magazine. Daarnaast worden er jaarlijks meerdere activiteiten geor-
ganiseerd zoals de bedrijvendag en het masteralumni-diner. Een modern alumni-bestand maakt 
ook gebruik van sociale media. Als Alumnus kunt u toetreden tot onze Linked-in en onze Face-
bookpagina zodat u ook op de hoogte blijft van de werkzaamheden van voormalige studiegenoten. 
Dit allemaal om ervoor te zorgen dat het contact met de vereniging, Alumni en huidige leden zo 
goed mogelijke behouden blijft. 

Aanmelden kan via secretaris@bilboard.nl.

Vrienden van de B.I.L. 

De B.I.L. komt dit jaar met een nieuw initiatief, namelijk de ‘Vrienden van de B.I.L.’ (VvB). Naast informele 
activiteiten hechten wij veel waarde aan de carrière en ontwikkeling van onze leden. Om dit waar te maken 
kunnen wij wat hulp gebruiken. Bij de B.I.L. is er nagedacht over een manier om dit te combineren met het 
betrekken van oud-leden, alumni, oud-bestuursleden, partners en ook alle andere mensen die de B.I.L. een 
warm hart toedragen. Hiervoor is ‘Vrienden van de B.I.L.’ opgericht. De bedoeling van VvB is dat mensen die 
graag betrokken willen worden eenmalig of jaarlijks een financiële bijdrage kunnen leveren en dat er aan het 
eind van het jaar een borrel wordt gegeven voor de Vrienden van de B.I.L. met een presentatie over wat er met 
de inkomsten is gedaan. 

Bent u al enthousiast of heeft u vragen, stuur dan gerust een mail naar extern@bilboard.nl. 
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Athena Studies

Athena Studies is een organisatie die 
tentamentrainingen voor studenten organiseert met 
een sterke focus op de kwaliteit van de vakken. Deze 
trainingen worden gegeven door studenten die zelf 
ook de vakken hebben gehad. In samenwerking met 
Athena Studies zorgt de B.I.L. voor een mogelijkheid 
voor de studenten om zich extra te kunnen inzetten 
voor de Bestuurskunde tentamens. 

Samenwerkingen

Dit jaar is de B.I.L. op pad gegaan om nieuwe inte-
ressante samenwerkingen op te zoeken. Er is vooral 
gezocht naar organisaties die wat kunnen betekenen 
voor onze leden in de vorm van stageplekken en werk-
plekken. We hebben er een hoop ambitieuze partners 
bij!
Bedrijven waar o.a. mee wordt samengewerkt zijn:
- Van Stockum 
- Vereniging voor Overheidsmanagement
- Stichting intermediair Leiden (SIL)
- Bibliotheek Den Haag
- TOPdesk
- Huurman consult B.V 
- Bijlesnetwerk 
- Pure Ambtion 
- G4s
- Athena Studies
- Stuudnest
- DirectStudents
-  Funding Circle
-  Rootz
- Frisse Blikken
- AIESEC
- VNG International
- The Hospitalitist
- ProDemos
- Coca Cola
-  VNG International
- Ministerie van Defensie
- Europol 
- Issuemakers
-  New Public
- Pepperflow

Pepperflow

Pepperflow is een organisatie in Katwijk die zich 
bezighoudt met het ondersteunen van verschillende 
organisaties door het inzetten van behulpzame 
modules. De visie van Pepperflow is het vergroten 
van de realisatiekracht van een organisatie door 
informatie over haar ambities en de uitvoering 
daarvan overzichtelijk en transparant te ontsluiten. 
Als het je leuk lijkt om stage te lopen bij Pepperflow, 
mail dan naar extern@bilboard.nl

Samenwerkingen

Nieuwe samenwerkingen
                                                Door Suzanne Edelkamp
                            

G4S

G4S is de grootste beveiligingsfirma ter wereld. Als 
wereldmarktleider op het gebied van beveiligings- 
en veiligheidsoplossingen houdt G4S zich bezig 
met constante innovaties. Na een succesvolle 
netwerkborrel met de masterleden van de B.I.L. zal 
deze koploper ook aanwezig zijn bij het B.I.L. Career 
Event. 

ProDemos

ProDemos, ook wel het ‘Huis voor democratie en 
rechtsstaat’, helpt burgers om kennis te verwerven 
wat betreft de democratie en uit te leggen hoe zij 
invloed kunnen uitoefenen. ProDemos organiseert 
interessante rondleidingen en activiteiten, zoals het 
politiek café. ProDemos zorgt ervoor dat scholieren 
in aanraking komen met ons parlementair stelsel, 
wat ontzettend waardevol is. De B.I.L. is dan ook erg 
trots om samen met ProDemos studenten te mogen 
stimuleren om zich (nog meer) in de politiek te 
verdiepen.
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Hoe Bestuurskundestudenten omgaan met het leenstelsel 

Een half jaar na invoering is het tijd 
om de balans op te maken 

“Ik leen nu rond de 600 euro per maand”, eerste-
jaars EBM student Suzan ontkomt er niet aan. Ze 
moet lenen om haar studie te betalen. Sinds sep-
tember 2015 is namelijk het leenstelsel van kracht. 
De studiefinanciering is niet langer een gift. Toch 
vatten de Bestuurskundestudenten het sportief op.

“Het heeft mijn keuze om te gaan studeren niet 
beïnvloed”, zo meldt Suzan zelfverzekerd. “Ik 
wilde toch gaan studeren en als ik eenmaal een 
academisch diploma heb, dan komt het wel goed.” 
Ook Thymon, eerstejaars EBM, ligt niet echt wakker 
van het leenstelsel. “Of je nou naar de Universiteit of 
het HBO gaat, het kost allebei geld.”

De studenten zijn niet 
bang om te lenen. 
De rente is immers 
extreem laag (rond de 
0,01%) en bovendien is 
het terugbetaaltermijn 
lang. Ook speelt het een 
rol bij wie je leent vindt Suzan: “De overheid is toch 
betrouwbaarder door alle voorwaarden die gesteld 
worden.” Thymon voegt hieraan toe: “Je hebt 30 jaar 
om de lening terug te betalen en als je bijvoorbeeld 
geen baan hebt dan hoef je ook niks terug te betalen. 
De voorwaarden vind ik heel goed.”

Door: Lieuwe van Slooten

Alumni

Persoonlijke ontwikkeling

Oud-Bestuurskundestudent Peter Kasbergen kijkt er 
heel anders tegenaan. “Het risico van het leenstelsel 
is dat je mensen te snel door hun studie heen 
jaagt. Ik vind dat jonge mensen de kans geboden 
moet worden om de zoektocht naar persoonlijke 
ontwikkeling aan te gaan.” De oud-voorzitter van 
de B.I.L. refereert hierbij vooral aan zijn eigen 
studieloopbaan. “Met commissiewerk, bijbaantjes 
en drie studies (respectievelijk Bestuurskunde, 
Politicologie en Filosofie) heb ik mezelf ontwikkeld 
als mens. Toen ik mijn tweejarige master in Utrecht 
deed, heb ik tijd gehad om daarnaast mijn eigen 
bedrijf op te zetten. Dat allemaal dankzij de extra 
studiefinanciering die ik kreeg.” Kasbergen brengt 
nog wel een kleine nuance aan. “Ik ben niet zozeer 
tegen het leenstelsel, maar wel tegen de perverse 
prikkels ervan.”

De eerstejaars kunnen zich niet vinden 
in de angst van Kasbergen. “Het 
leenstelsel heeft geen invloed gehad om 
eventuele nevenactiviteiten te gaan doen. 
Ik kan het allemaal zelf betalen”, zo zegt 

Thymon. Ook Suzan is het niet met Kasbergen eens: 
“Ik zit in een commissie bij de B.I.L., maar daar heb 
ik niet voor gekozen vanwege het leenstelsel. Meer 
omdat ik ervaring op wil doen en zo mensen leer 
kennen van de studie.”

“Geen ongunstige gevolgen”

Het leenstelsel is een onderwerp dat ook bij 
de Bachelor Bestuurskunde meermaals wordt 
besproken. Hoogleraar Koen Caminada behandelt 
het in zijn collegereeks van het vak Public Sector 
Economics vanuit een economisch perspectief. 
“Het is goed dat studenten geleidelijk een grotere 
eigen verantwoordelijkheid krijgen voor de 
financiering van hun studie. Omdat studeren een 
goede investering is, toegang tot lenen via de DUO 
gegarandeerd is en het te lenen bedrag bescheiden 
is, verwacht ik geen ongunstige gevolgen voor de 
toegankelijkheid.” Hij refereert hierbij aan het 

“Tenzij de baten van een bestuurs-
jaar als biercommissaris hoger zijn 

dan een jaar studeren (en wie gelooft 
dat?), krijgt studeren weer prioriteit”

Dief van eigen portemonnee
Thymon leent 240 euro in de maand terwijl hij 
dit eigenlijk niet nodig heeft. “Ik vind het fijn om 
een buffertje te hebben, en zo hoog is die rente 
nou ook weer niet.” Volgens Caminada is Thymon 
niet de enige die dit doet: “Zeker een kwart van de 
studenten - zo wijzen enquêtes uit - leent extra om 
een relaxter studentenleven te kunnen leiden.” Hij 
voegt hieraan toe dat niet lenen bij DUO je een 
dief van je eigen portemonnee maakt.
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          Alumni

buitenland: “In Australië heeft de introductie 
van het sociaal leenstelsel niet geleid tot een 
noemenswaardige daling van de instroom in het 
hoger onderwijs.”

Over het probleem van de nevenactiviteiten 
is Caminada niet echt bezorgd. “Tenzij 
aannemelijk kan worden gemaakt dat de baten 
van een bestuursjaar als biercommissaris van een 
studentenvereniging beduidend hoger zijn dan de 
baten van een jaar voltijds studeren (en wie gelooft 
dat?), krijgt studeren weer hogere prioriteit!”

De eerste lichting van het leenstelsel is overwegend 
positief, maar ze zijn pas net ingestapt. Het is net 
als een trein. De studenten van het leenstelsel zijn 
ingecheckt voor de Thalys. Zij denderen in één 
keer door naar hun eindbestemming, om daar 
hun dure treinkaartje terug te betalen. Terwijl de 
oudere lichting studenten, waaronder Kasbergen, 
de stoptrein heeft genomen. Ze hebben de kans 
gehad om hier en daar uit te stappen om zo meer 
dan alleen de trein te ontdekken. Het treinkaartje 
van de stoptrein is zelfs gratis. Het moet nog 
blijken welke trein het meeste reiscomfort (lees 
studiegenot) geeft.

Chronologie
De studiefinanciering bestaat al sinds 1815 waar 
het tegemoet kwam aan de minderbedeelden. 
Vooral de laatste decennia is er veel gesleuteld met 
als meest recente verandering de invoering van het 
leenstelsel. 
1986    Invoering van de basisbeurs. Alle studenten 
van 18 jaar of  ouder kregen vanaf dat moment 600 
gulden per maand. 
1991  OV ingevoerd. Men noemde dat het stu-
dentenreisrecht. Studenten mochten onbeperkt 
reizen. Drie jaar later veranderde dit in de voor 
ons bekende week en weendend OV. 
1993  De tempobeurs. Dit is een milde variant van 
het bindend studieadvies zoals wij dat nu kennen. 
1996  Prestatiebeurs. Als studenten niet binnen 
tien jaar afstuderen wordt de gift omgezet in een 
lening. 
2012  De net ingevoerde langstudeerboete wordt 
afgeschaft. Studenten die meer dan één jaar te lang 
zouden studeren moesten drie duizend euro boete 
betalen per extra jaar. 
2015  Het leenstelsel. De basisbeurs is niet langer 
een gift, maar een lening.
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Door Sylvia van Oevelen

Interview met Joery Matthys
Interview

Joery Matthys is universitair docent bij het Instituut Bestuurskunde en 
is onder andere gelieerd aan het Institute for Security and Global Af-
fairs. Wij stelden hem een aantal vragen over zijn onderzoeksproject 
rond regulering van kwaliteit binnen de private veiligheidssector, uitge-
voerd bij de Federale Overheidsdienst Binnenlandse Zaken in België.

Er is een steeds grotere vraag naar private services in de 
veiligheidssector. Hoe verklaart u deze tendens?
Dit is een opmars die al vanaf de jaren 80 bezig is. 
Zelfs voordat men maatschappelijke problemen meer 
en meer in het kader van veiligheid ging omschrij-
ven, de zogenaamde verveiliging, zag je al dat een deel 
van de private sector rond het aanbieden van veilig-
heid zich als een dienst aan het ontwikkelen was. De 
overheid heeft geholpen door een juridisch kader te 
creëren. Het juridische kader tot op dat moment was 
gebaseerd op milities en dus niet van toepassing en 
zeer onvolledig. Daarnaast werd gesteld dat een meer 
toepasselijk juridisch kader tevens een basis van kwa-
liteit binnen de sector moest nastreven.

Op welke manieren kunnen private organisaties be-
trokken worden bij het uitoefenen van veiligheidsta-
ken die traditioneel als een kerntaak van de overheid 
worden gezien?
Dat kan op vele manieren. Je ziet bijvoorbeeld dat er 
op het vlak van cybersecurity meer en meer interac-
ties ontstaan tussen de overheid en private actoren die 
geen deel uitmaken van de klassieke private beveili-
gingssector. Deze samenwerking is gebaseerd op het 
maken van goede afspraken. Er kan structurele sa-
menwerking ontstaan op zowel lokaal als centraal ni-
veau, waarbij private bedrijven worden ingeschakeld 
om taken die klassiek door bijvoorbeeld de politie 
zouden worden uitgevoerd over te nemen. Zo wor-
den er onder andere contracten afgesloten met private 
bedrijven voor het transport van personen die gear-
resteerd zijn. Vaak is er sprake van een verlichting van 
een ondersteunende taak die oorspronkelijk door de 
overheidsorganisatie uitgevoerd werd. 

Wat is uw standpunt inzake private versus publieke be-
veiliging en hoe ziet u de toekomst van de veiligheids-
sector?
Het is een tendens die niet zomaar omgekeerd kan 
worden. Ik denk dat er zeker mogelijkheden zijn voor

samenwerking tussen de private en publieke sector 
die er uiteindelijk voor kunnen zorgen dat de veilig-
heid beter gegarandeerd kan worden, en daar gaat het 
uiteindelijk over.

Hoe denkt u dat het beste om kan worden gegaan met 
problemen die opkomen door deze trend, zoals proble-
men omtrent verantwoording?
De overheid moet tot op zekere hoogte een aantal 
verantwoordingsmechanismen naar voren kunnen 
schuiven tegenover veiligheidsbedrijven. Publiek-
private interactie moet binnen bepaalde juridische 
kaders gebeuren en dit gaat ook gepaard met contrac-
tuele verplichtingen. Dan is het vooral belangrijk dat 
een contract niet alleen wordt opgesteld, maar dat het 
ook  wordt gemonitord. In landen zoals Nederland is 
dit in mindere mate problematisch, maar dan heb ik 
het bijvoorbeeld over private militaire bedrijven in 
Irak en Afghanistan. Daar is het voorgekomen dat 
er contracten opgesteld zijn, maar dat de contracten 
niet nageleefd werden. Zo zag je dat de Amerikaanse 
overheid vooral nadien heeft geëvalueerd. Maar ver-
antwoording hoeft niet steeds binnen de overheid 
gezocht worden. Net zoals andere private bedrijven, 
moeten veiligheidsbedrijven een reputatie hoog hou-
den om klanten te kunnen werven, en is er een ge-
zonde dosis scepsis tegenover hun activiteiten. De 
media heeft op die manier ook een belangrijke rol te 
spelen. Zo wordt niet alleen verantwoording afgelegd 
tegenover de overheid, maar tegenover de burger in 
het algemeen.
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